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Informace městyse Buchlovice
Výpis z usnesení Rady městyse Buchlovice  
č. 3/2014 ze dne 17. 12. 2014
Rada městyse Buchlovice:
• zaevidovala žádost o zapracování pozemků do nového územního plánu žadatelky z Buchlovic 

a žadatele ze Stříbrnic s tím, že žádosti budou předány zpracovateli nového Územního plánu 
městyse Buchlovice,

• zaevidovala žádost o materiální či finanční pomoc – Kočičí depozitum Flíček, z.s., Nedakonice 
s tím, že ji zařadila k žádostem o finanční dary, o nichž bude rozhodovat rada a zastupitelstvo 
v rámci schvalování rozpočtu na rok 2015,

• zaevidovala žádost o finanční příspěvek na výrobu CD – Farní sbor Buchlovice s tím, že ji 
zařadila k žádostem o finanční dary, o nichž bude rozhodovat rada a zastupitelstvo v rámci 
schvalování rozpočtu na rok 2015,

• schválila dle zákona č. 250/2000 Sb. přijetí účelového finančního daru pro ZŠ a MŠ Buchlovice 
od Nadace Synot Uherské Hradiště ve výši 10 000 Kč jako příspěvek na dopravu na nákup knih,

• schválila nákup 170 ks drobných vánočních dárků pro děti v rámci Mikulášského rozsvěcování 
obecního vánočního stromu v celkové výši 4 937 Kč z rozpočtu městyse Buchlovice,

• schválila stanovisko připravené komisí životního prostředí k žádosti Lesů ČR k projektové 
dokumentaci firmy LH Projekt, a.s. Brno pro stavební záměr „HB Buchlovický potok II, ř. 
km 2,675–4,140“ na toku Buchlovického potoka ve znění: Městys Buchlovice souhlasí 
s předloženou projektovou dokumentací a doporučuje zajistit důsledné dozorování ze strany 
TDI v rámci celého díla, zejména pak v místech opravy zdiva opěrných zdí a mostních opěr 
v místech, kde jsou tyto opravy plánovány. Požadujeme, aby vlastníci dotčených parcel, 
na nichž se bude provádět dílo, nebo po nichž je plánován přístup k samotnému dílu, byli včas 
informováni o probíhajících pracích ze strany realizátora prací, popř. investora,

• schválila Organizační strukturu a Organizační řád Úřadu městyse Buchlovice s účinností 
od 1. 1. 2015 v ověřeném znění,

• schválila složení inventarizačních komisí pro Inventarizaci majetku městyse Buchlovice ke dni 
31. 12. 2014.

Výpis z usnesení Rady městyse Buchlovice  
č. 4/2015 ze dne 8. 1. 2015
Rada městyse Buchlovice:
• zřídila v souladu s ustanovením § 102 odst. 2 písm. h) zákona č. 128/200 Sb. o obcích 

v platném znění, následující komise Rady městyse Buchlovice: komisi výstavby a územního 
rozvoje, komisi sociální, komisi přípravy a koordinace územního plánu, komisi životního 
prostředí a zemědělství, komisi kulturní, sportovní a cestovního ruchu. Rada zároveň 
jmenovala následující osoby do funkcí předsedů a členů zřízených komisí: Komise výstavby 
a územního rozvoje (ing. Ladislav Karásek, předseda; členové – ing. Libor Michálek, 
Mgr. Miroslava Klímová, Bedřich Marek, Josef Vojtěšek, Ivo Bartošek, ing. Jaroslav Mikulík), 
Komise sociální (Iveta Hlůšková, předsedkyně, členové – ing. Hana Stejskalová, Marie 
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Výstupová), Komise přípravy a koordinace územního plánu (Antonín Strýček, předseda, 
členové – ing. Rostislav Jošek, Petr Dvořan, ing. Miroslava Pazderová, Bořek Žižlavský), Komise 
životního prostředí a zemědělství (ing. Martin Tomešek, předseda, členové – ing. Zdeněk 
Zálešák, ing. Roman Krejča, Alena Machulová, ing. Michal Charvát), Komise kulturní, sportovní 
a cestovního ruchu (Mgr. Pavla Večeřová, předsedkyně, ing. Pavel Mitáš, Mgr. Alena Mikulíková, 
Martin Kořínek, ing. Petra Kropáčová, Pavel Krystýnek, Bc. Barbora Zapletalová). Předsedům 
a členům komisí Rady městyse Buchlovice náleží odměna za výkon této funkce v souladu 
s usnesením zastupitelstva městyse č. 1/17 ze dne 5. 11. 2014,

• zaevidovala žádost o zapracování pozemků do nového územního plánu žadatelů z Uherského 
Hradiště a organizace z Brna s tím, že žádosti budou předány zpracovateli nového Územního 
plánu městyse Buchlovice,

• zaevidovala žádost o finanční dar ve výši 1 500 Kč za servis naslouchadel zejména obyvatelům DD 
žadatelů Nedoslýchaví Slovácka, o.s., Uherský Ostroh s tím, že ji zařadila k žádostem o finanční dary, 
o nichž bude rozhodovat rada a zastupitelstvo v rámci schvalování rozpočtu na rok 2015,

• zaevidovala žádost ZO ČSV Buchlovice o finanční příspěvek na zájezd, přednášku a oplocení 
školní včelnice (ZŠ Buchlovice) ve výši 20 000 Kč s tím, že ji zařadila k žádostem o finanční dary, 
o nichž bude rozhodovat rada a zastupitelstvo v rámci schvalování rozpočtu na rok 2015,

• zaevidovala žádost o finanční podporu na provoz sirotčince ve Srí Lance žadatele Papežská 
misijní díla, Špindlerův mlýn (k tomuto účelu již proběhla sbírka v rámci charitativního 
koncertu Buchlovice pomáhají, který se uskutečnil v říjnu 2014),

• projednala žádost dosavadního nájemce prodejny masa v čp. 653 o ukončení nájmu nebo 
souhlas s podnájmem třetí osoby. Rada souhlasila s ukončením nájmu k 31. 1. 2015 s tím, že 
se městys pokusí najít nového nájemce ve stejném oboru a pomůže využít zařízení masny 
původního nájemce. Současně souhlasila s ponecháním veškerého zařízení vybavení masny 
v provozovně do doby schválení nového nájemního vztahu,

• zaevidovala žádost Českého svazu bojovníků za svobodu Buchlovice o finanční dar 
na pořádání pietních akcí ve výši 3 000 Kč s tím, že ji zařadila k žádostem o finanční dary, 
o nichž bude rozhodovat rada a zastupitelstvo v rámci schvalování rozpočtu na rok 2015,

• schválila pronájem veřejného prostranství pod plechovou garáží před pálenicí na pozemku 
pč. 3080/4 příp. 3080/5 v k.ú. Buchlovice pro žadatelku z Buchlovic.

Usnesení 2. zasedání Zastupitelstva městyse 
Buchlovice ze dne 17. 12. 2014
Zastupitelstvo městyse Buchlovice:
• schválilo na základě ustanovení zákona č. 128/2000 Sb. o obcích v platném znění a v souladu 

s ust. § 16 odst. 1) zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, 
ve znění pozdějších předpisů změnu č. 2 rozpočtu městyse Buchlovice pro rok 2014 
a v souladu s ust. § 13 odst. 2) zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních 
rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů, stanovilo tato pravidla rozpočtového provizoria 
s účinností od 1. 1. 2015 do doby schválení nového rozpočtu městyse Buchlovice: Rozpočtové 
příjmy a výdaje uskutečněné v době rozpočtového provizoria se stávají příjmy a výdaji 
rozpočtu městyse po jeho schválení. Příjmy budou naplňovány podle obecně závazných 
vyhlášek o místních poplatcích, ze správních poplatků, daní, dotací a z hlavní činnosti městyse 
Buchlovice. Na výdaje (na provoz, nutné opravy, mzdové výdaje, údržba obecního majetku, 
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mimořádné havarijní situace…) budou finanční prostředky uvolňovány ve výši rozpočtu 
minulého roku. Dále budou hrazeny závazky z roku 2014 splatné v roce 2015, plynoucí 
s uzavřených smluv. Výdaje, které budou pokryty z dotace nebo příspěvku ze státního 
rozpočtu, rozpočtu územních samosprávních celků nejsou omezeny maximálním čerpáním. 
Jejich čerpání je určeno konkrétními podmínkami poskytnuté dotace nebo příspěvku. 
Do doby schválení rozpočtu městyse Buchlovice nebudou zahajovány nové investiční akce,

• schválilo ve smyslu zákona číslo 128/2000 Sb., o obcích v úplném znění dle § 85 písm. a) 
odkup pozemku pč. 2339 – 354 m2 (ostatní plocha) v kat. území Buchlovice za dohodnutou 
cenu 50 Kč/m2 (celkem za 17.700 Kč). Daň z převodu nemovitostí uhradí prodávající,

• schválilo ve smyslu zákona číslo 128/2000 Sb., o obcích v úplném znění dle § 85 písm. a) 
prodej pozemku pč. 714/2 o výměře 2 m2 (ostatní plocha) žadatelce z Buchlovic za cenu 100 
Kč/m2. Náklady na vklad do katastru nemovitostí a náklady spojené s vypracováním kupní 
smlouvy uhradí kupující,

• ve smyslu zákona číslo 128/2000 Sb., o obcích, v úplném znění dle § 85 písm. a) odložilo 
žádost na prodej obecního pozemku pč. 781/1 o výměře 93 m2 (zastavěná plocha a nádvoří) 
žadatelům z Buchlovic a zmocnilo starostu městyse k jednání se sousedkou uvedeného 
pozemku o budoucím využití pozemků pč. 788/1 a 788/4 v k.ú. Buchlovice,

• schválilo ve smyslu zákona číslo 128/2000 Sb., o obcích v úplném znění dle § 85 písm. a) 
prodej pozemků pč. 601/9 o výměře 121 m2 (vodní plocha) a pč. 3329/20 o výměře 505 m2 
(vodní plocha) státnímu podniku Lesy České republiky, s.p., se sídlem Hradec Králové, pro 
umožnění realizace stavebního záměru „HB Buchlovický potok II, ř.km 2,675-4,140“, za cenu dle 
znaleckého posudku,

• odložilo ve smyslu zákona číslo 128/2000 Sb., o obcích v úplném znění dle § 85 písm. a) 
schválení souhlasného prohlášení pro provedení zápisu vlastnického práva k pozemkům pč. 
1583/1 až 13 a pozemkům pč. 1584/1 až 5 v k.ú. Buchlovice, zapsaných v současnosti na listu 
vlastnickém městyse Buchlovice, ve prospěch České republiky a příslušnosti hospodařit 
s majetkem státu ve prospěch Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových, 
do veřejného seznamu a uložilo starostovi městyse prověřit i jiné možnosti, jak naložit s těmito 
pozemky v zájmu uživatelů garáží,

• schválilo ve smyslu zákona číslo 128/2000 Sb., o obcích v úplném znění dle § 84 odst. 2, písm. g) 
zástupcem zřizovatele za městys Buchlovice do školské rady ZŠ a MŠ Buchlovice Hanu Andrlovou,

• stanovilo na základě ustanovení § 6 odst. 1 písm. c) a odst. 5 písm. a), f ) zákona č. 183/2006 
Sb., o územním plánování a stavebním řádu v aktuálním znění a ustanovení § 35 odst. 1 a § 
84 odst. 2 písm. x) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích v aktuálním znění určeným zastupitelem 
městyse Buchlovice pro územní plánování Antonína Strýčka, zastupitele městyse Buchlovice,

• zrušilo usnesení č. 1/15 o zvolení předsedy finančního výboru Zastupitelstva městyse Buchlovice 
a usnesení č. 1/16 o zvolení předsedy kontrolního výboru Zastupitelstva městyse Buchlovice,

• zvolilo předsedkyní finančního výboru Hanu Andrlovou a členy výboru Oldřicha Hudce 
a ing. Waldemara Válka,

• zvolilo předsedou kontrolního výboru ing. Vítězslava Preclíka a členy výboru MVDr. Aloise 
Jaroše a Mgr. Jakuba Drápala.

Vážení spoluobčané, žádáme Vás o  vynášení žlutých pytlů s  plastovým odpadem pouze 
v předvečer dne svozu nebo v den svozu. Pytle s plasty nevyhazujte do žlutých kontejnerů či 
kontejnerů určených na jiný odpad. 
Děkujeme.  Městys Buchlovice
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O svozu odpadů v roce 2015
O  odvoz odpadů v  městečku Buchlovicích se starají společnosti Sběrné suroviny UH, s. r. o. 
a Odpady-Třídění-Recyklace a.s. (OTR).
Do nádob na papír můžete ukládat noviny, časopisy, reklamní letáky, krabice, lepenku, kartony, 
kancelářský papír a  sešity. Nepatří do  nich mokrý, mastný nebo jinak znečištěný papír. Nádoby 
na  plasty jsou určeny pro plastové nádoby a  láhve, PET láhve od  nápojů, nápojové kartony 
od džusů, mléka…, výrobky z plastů, kelímky od  jogurtů, krabičky od pokrmových tuků, sáčky, 
fólie a  polystyren. Nevhazujte do  nich plastové trubky a  podlahové krytiny. PET lahve je nutné 
sešlápnout a  zašroubovat, aby nezaplňovaly velký prostor. Kontejnery označené jako „sklo 
barevné“ a  „sklo bílé“ jsou určeny pro příslušné druhy skla. Nepatří sem porcelán, keramika, 
kameny, drátěné sklo a zrcadla. 

Harmonogram svozu skla, plastů a pytlového sběru plastů v roce 2015

MĚSÍC PLASTY
Sběrné suroviny

SKLO BÍLÉ
Sběrné suroviny

SKLO BAREVNÉ
Sběrné suroviny

Pytlový sběr 
plastů OTR

leden 9. + 29. 7. 9. 21.

únor 13. + 26. 2. 6. 18.

březen 13. + 26. 4. 6. 18.

duben 10. + 30. 2. 10. 15.

květen 15. 6. 7. 13.

červen 12. + 25. 2. 12. 10.

červenec 10. + 30. 9. 10. 8.

srpen 14. + 27. 3. 14. 5.

září 11. + 24. 9. 11. 2. + 30.

říjen 9. + 29. 1. 9. 28.

listopad 13. + 26. 4. 6. 25.

prosinec 11. + 31. 2. 11. 23.

Při pytlovém sběru plastů má každé čp. či rodina v bytovém domě (s trvalým pobytem v Buchlovi-
cích) nárok na 12 žlutých pytlů, které si může zdarma, nejlépe počátkem kalendářního roku, ode-
brat v Turistickém informačním centru Buchlovice, tel.: 572 595 996 (při odběru pytlů v průběhu 
roku je jejich počet adekvátně krácen dle počtu zbývajících svozů).
Společnost OTR odváží kontejnery s plasty (pružně upravováno) a s papírem 1× za týden, kontej-
nery s komunálním odpadem a domovní popelnice 1× za 14 dní (domovní popelnice v pondělí 
každý lichý týden). 

Roční poplatek za svoz a likvidaci odpadů pro každého občana s trvalým bydlištěm v Buchlovicích 
činí 550 Kč, za každou stavbu určenou k individuální rekreaci, byt nebo rodinný dům, ve kterých 
není hlášena k trvalému pobytu žádná fyzická osoba, pak částku odpovídající poplatku za jednu 
fyzickou osobu, tj. 550 Kč (blíže viz Obecně závazná vyhláška městyse Buchlovice č. 01/2013 
o místních poplatcích).
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Sběr nebezpečných odpadů
Sběr nebezpečných odpadů probíhá vždy od 16.00 do 17.30 hod. u hasičské zbrojnice. Bývá pra-
videlně vícekrát předem vyhlášen a uveřejněn na www stránkách Buchlovic – hlášení rozhlasu. 
Nebezpečné odpady můžete předat přítomnému pracovníkovi pouze ve stanovený čas, přičemž 
odpady tohoto druhu budou kontrolovány. Termíny sběru nebezpečných odpadů budou upřes-
něny na www stránkách městyse Buchlovice a obecním rozhlasem.

Můžete odevzdat:

Čisticí prostředky: pro toalety a tekuté 
odpady, pro sanitární keramiku, naleštění 
nábytku, prací a bělicí prostředky, chemikálie 
pro provoz a údržbu bazénů.
Automobilové prostředky: motorové oleje, 
autobaterie, čističe karburátorů, brzdové 
a převodové kapaliny, nemrznoucí směsi.
Zahradnické potřeby: herbicidy, insekticidy, 
fungicidy, mořidla.
Domácí pesticidy: prostředky pro deratizaci, 
protokolové tablety a spreje, repelenty 
a spreje proti obtížnému hmyzu.
Domácí dílny: tmely a lepidla, barvy a laky, 
ředidla a rozpouštědla, fotochemikálie, 
odstraňovače barev a laků.
Elektrická a elektronická zařízení: 
chladničky a mrazáky, zářivky a výbojky, 
obrazovky a monitory.
Ostatní: přenosné baterie, rtuťové teploměry.

Některé odpady můžete odevzdat zdarma
Mikroregion Buchlov provozuje sběrný dvůr 
na Křížných cestách (bývalá skládka), který slouží 
sběru velkoobjemového odpadu z obcí svazku.
Otevírací doba od 1. 3. do 31. 10.: po–pá 6.00-
17.00, so 8.00–12.00 hod.; otevírací doba od   
1. 11. do 28. 2.: po-pá 6.30–16.00, so 8.00–12.00 
hod. (za nepříznivého počasí zavřeno – vysoká 
pokrývka sněhu, husté a  souvislé sněžení či 
velké náledí, v  případě pochybností volejte 
na  tel.: 572  595  058, mob.: 731  506  341, 
e-mail: kompostárna@otrrecycling.cz).
Náklady na likvidaci odpadů hradí Mikroregion 
Buchlov a obce mikroregionu.

Po  předložení občanského průkazu máte 
možnost odevzdat tyto odpady do  limitu 
200 kg/os./rok zdarma:
objemný odpad (komunální)
velkoobjemový odpad
bioodpad – biologicky rozložitelný odpad 
z domácností a ze zahrad – větve, listí, tráva, 
plevel apod.
papír – noviny, časopisy, kartony aj.
sklo – bílé, barevné, luxfery
plasty – igelity, PET lahve, ostatní plasty
pneumatiky
dřevo – větve, dřevotříska, okna
polystyren – bílý, barevný

Zdarma bez předložení občanského 
průkazu:
kovy
elektroodpad 
větší vysloužilé elektrospotřebiče, např. tele-
vize, pračky, sporáky, lednice, mikrovlnné 
trouby, sekačky
menší elektrospotřebiče – rádia, vysavače, kon-
vice, žehličky
zářivky, žárovky, osvětlovací zařízení aj.
baterie – monočlánky, autobaterie aj.

Za úplatu bez předložení občanského 
průkazu:
suť – směs z cihel, omítky, betonů, hlíny ap.
beton – čistý bez příměsi
zemina – čistá nebo s příměsí kamení 

Nebere se nebezpečný odpad:
eternit
barvy atd. 

Případné další informace k celkovému sběru odpadů vám poskytnou zaměstnanci Úřadu městyse 
Buchlovice na tel.: 572 595 120. 
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Naučná literatura 
R. Jančář: Bojovali za císaře pána
J. Clarkson: Zapomeň na brzdy
W. Maser: Adolf Hitler Tak vedl a řídil
Kol.: Kuchařka tradičních pokrmů na Slovácku II
Vaříme s Láďou Hruškou

Krásná literatura 
J. Jilík: Miško Eveno Byl jsem tu s vámi rád
H. Whitton: Kunhuta Přemyslovna
F. Niedl: Hráč
I. Welsh: Heráci
J. Theorin: Zkamenělá krev
J. Deaver: Sběratel kůží
J. Deaver: Ďáblova slza
J. Deaver: Iluze
J. Deaver: Neklid
J. Deaver: Pokoj smrti
J. Deaver: Prázdné křeslo
J. Deaver: Rozbité okno
J. Deaver: Sběratel kostí
K. Ohlssonová: Oběti ráje
L. Pennyová: Vražedný chlad
D. Preston: Projekt Kraken
V. Černucká: Naše heslo Apokalypsa
L. Castillo: Slib mlčení
P. Taylor: Doktore, tak na zdraví!
J. D. Robb: Odplata tě nemine
N. Roberts: Závrať všedních dnů
L. Meachamová: Sen o Somersetu
L. Walden: Maorská princezna
E. Lowell: Vytoužená chvíle

K. Janouchová: Tygří žena
I. Obermannová: První věci
L. Chalupová: Pomněnkové matky
L. Kelková: Zbožňuju Vánoce
S. Monyová: Milostná strategie

Nejen pro maturanty
R. L. Stevenson: Podivný případ doktora Jekylla 
a pana Hyda

Naučná literatura pro děti a mládež
P. Pedevilla: Vánoční ozdoby z papíru a dalších 
materiálů

Krásná literatura pro děti a mládež
M. Boučková: Tajemství dědečkova deníku
D. Krolupperová: O modrém světle
D. Walliams: Ďábelská zubařka
T. Brezina: Případ pro tebe a Klub tygrů – 
Počítačoví piráti
T. Brezina: Případ pro tebe a Klub tygrů –  
Po stopách yettiho
N. a C. Pageovi: Krátké pohádky
Kol.: Tajemné příběhy Čtyřlístku
Kol.: Vyber si své povolání       
D. Fischerová: Pohoršovna
Z. Pospíšilová: Zlobivé pohádky
C. Weston: Ondřej jde do školy
L. Tarshisová: Přes palubu – Přežil jsem 
potopení Titaniku, 1912

Informace místní knihovny

Několik čísel ze statistiky
V  roce 2014 bylo v  naší knihovně registrovaných 345 čtenářů, z  toho 79 dětí do  15 let. Celkový 
počet výpůjček dosáhl rekordních 10079. Z  toho je 713 knih naučné literatury pro dospělé, 6769 
knih krásné literatury pro dospělé, 163 naučných dětských knih, 1183 knih krásné literatury pro děti 
a 1251 periodik (časopisů).
Počet (fyzických) návštěvníků knihovny: 3326, návštěv na webových stránkách knihovny bylo 4907. 
Počet dotazů (hledání) v on-line katalogu: 5819.
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Blíží se chystaný KNIŽNÍ BAZAR!
V  prosincovém Buchlovském zpravodaji jsme avizovali chystaný Knižní bazar. Kdo máte tedy 
zájem přispět hned několika dobrým účelům, neváhejte a  začněte třídit knihovny. Knihy, které 
chcete nabídnout k prodeji v rámci bazaru, můžete nosit do 6. března 2015 do Československého 
kulturního centra. Výtěžek z  prodeje věnujeme na  dobročinný účel. Zbylé knihy protřídíme dle 
stavu – starší a již méněcenné knihy pošleme na odpočinek do sběru papíru, kterým přispějeme 
ZŠ Buchlovice v rámci jejich sběru papíru a zbytek uschováme do dalšího případného bazaru.
Věříme, že tuto akci přivítáte a  během dlouhých zimních večerů si uděláte čas a  provětráte 
knihovnu!

Kulturní kalendář – únor, březen 2015

Poděkování
Městys Buchlovice děkuje Zlínskému kraji za  poskytnutí dvou neinvestičních finančních 
dotací v roce 2014 ve výši 120 000 Kč a 20 500 Kč, poskytnutých Sboru dobrovolných hasičů 
Buchlovice (SDH) prostřednictvím městyse Buchlovice, zřizovatele SDH. Z  dotací (za  20% 
účasti městyse) byly pořízeny speciální zásahové přilby, opraven požární automobil 
a vyplacena část mezd za pohotovost členů SDH.

14. 2. Fašanková 
obchůzka a zábava 
s pochováváním basy

Restaurace U Páva Studio M, stárci a hasiči, Veronika 
Jakšíková, jaksikovaveronika@seznam.cz, 
tel. 777 992 666

22. 2. Cestopisná beseda 
s Vítem Kučerou –
MEXIKO

ČSKC Buchlovice ČSKC Buchlovice 
Mgr. Pavla Večeřová, tel. 724 030 056
www.kulturabuchlovice.cz

28. 2. Košt slivovice Hospůdka u Špalka 
pod Buchlovem

Petr Špalek, tel. 603 530 448
www.hospodauspalka.wz.cz

7. 3. MDŽ večer Hospůdka u Špalka 
pod Buchlovem 

Petr Špalek, tel. 603 530 448
www.hospodauspalka.wz.cz

12. 3.
až
14. 3.

Knižní bazar ČSKC Buchlovice ČSKC Buchlovice 
Mgr. Pavla Večeřová, tel. 724 030 056
www.kulturabuchlovice.cz

14. 3. Maškarní ples Restaurace U Páva TJ Buchlovice, Martin Kořínek, 
tel. 777 900 575
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Valná hromada se v  roce 2014 uskutečnila 
v  neděli 19. ledna v  15.00 hod. v  restauraci 
U Páva.
Ke dni valné hromady (2015) měl sbor 84 členů, 
z  toho 67 mužů a  17 žen. Dne 9. ledna 2015 
se sbor rozloučil s  panem Bedřichem Lukeští-
kem, který byl členem SDH Buchlovice 43 let. 
Nejstarším členem sboru je v  současnosti pan 
František Dvořan, nejstarší členkou paní Josefa 
Ťuhýčková. Nejdéle sloužícím členem sboru 
(61 let) je pan Oldřich Lukeštík, nejdéle slou-
žícími členkami (43 let) jsou paní Božena Mrk-
vová a paní Marie Zelinková. Významné životní 
výročí v roce 2014 oslavili: paní Marie Zelinková 
(70 let) a pan Ivo Prajka (60 let).
V  průběhu roku 2014 zasahovali členové jed-
notky zařazené do JPO-II celkem třiadvacetkrát.
Přehled zásahů: 
Dne 7. 1. – kamion E-50, 17. 1. a 18. 1. – pohře-
šovaná osoba na Salaši, 1. 2. – seník St. Město, 
12. 2. – komín Modrá, 17. 4. – kamion E-50 
(v lese U Trampa), 23. 5. – nehoda motorka E-50, 
10. 6. – Tatra St. Město, 16. 6. – hnojiště Zlechov, 

16. 7. – kůlna Medlovice 20. 7. – tráva Buchlo-
vice Zahrady, 28. 7. – pohřešovaná osoba Osvě-
timany (Vřesovice), 31. 7. – areál zemědělského 
družstva Tupesy, 31. 7. – přístavba Velehrad, 
8.  8. – osobní automobil Buchlovice Chrastě, 
1. 10. – Boršice, 2. 12. – strom na  drátech St. 
Hutě, 6. 12. – komín Buchlovice, 10. 12. – přenos 
zraněného Břestek, 20. 12. – skanzen Modrá, 28. 
12. – garáž Buchlovice, 31. 12. – automobil E-50 
(Křížné cesty), 31. 12. – vyprošťování osob ze 
studny Buchlovice.
Vozidlo CAS-24 ujelo v  průběhu roku 2014 
celkem 1399 km.
Technika sboru byla dále využita k čištění a kro-
pení vozovek, dopravě vody a  dalším výpo-
mocným pracím, při zajišťování kulturních akcí, 
k  osvětlení náměstí při večerních kulturních 
akcích a  také k  předvádění na  akcích pro děti 
v rámci dnů dětí a k ukázkám pro žáky mateř-
ských a základních škol.
V  průběhu roku se členové sboru věnovali 
pravidelnému ošetřování a  údržbě techniky, 
výstroje a výzbroje.

Valná hromada SDH Buchlovice
V neděli dne 18. ledna 2015 se na valné hromadě sešli členové Sboru dobrovolných hasičů Buch-
lovice. Jednání členské schůze se uskutečnilo v  prostorách restaurace U  Páva. Účastníci valné 
hromady zhodnotili činnost sboru v uplynulém roce 2014 a schválili úkoly na letošní rok 2015.
Se zprávou o  činnosti sboru za  rok 2014 seznámil přítomné starosta SDH Buchlovice Antonín 
Zelinka. Jaký tedy byl „hasičský rok“ 2014 v Buchlovicích?
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V  průběhu roku 2014 provedli některé úpravy 
v  hasičské zbrojnici. Byla vymalována spole-
čenská místnost a také boční schodiště, ve spo-
lečenské místnosti byla instalována nová tele-
vize a  počítač. Probíhaly také běžné opravy 
a údržba budovy.
Členové zásahového a  záložního družstva se 
zúčastnili součinnostních výcviků na  útvaru 
v Uh. Hradišti a ve Zlíně, školení a zdravotních 
prohlídek.
Konkrétně se členové sboru v roce 2014 zúčast-
nili těchto akcí:
Dne 1. 3. – školení Zlín (NOT16), 7. 3. – výměna 
AKB St. Město, 29. 3. – předváděcí akce Modrá, 5. 
4. – dozor zámek Buchlovice, 8. 4. – dovoz vody 
hřiště, 9. 4. – dovoz vody Zikmundov, 10.  4. – 
ukázka MŠ Buchlovice, 12. 4. – součinnostní 
výcvik Uh. Hradiště, 20. 4. – stromky Smra-
ďavka, 12. 5. – STK St. Město, 28. 5. – servisní 

prohlídky, 31. 5. – dětský den Břestek, 4. 6. 
– servis, 18. 6. – stromky Smraďavka, 22. 6. – 
dětský den Zlechov, 6. 7. – stromky Smraďavka, 
9. 7. – dovoz vody Trnávky, 12. a 13. 7. – dozor 
kováři Buchlov, 19. 7. – dovoz vody Chrastě, 
24.–26. 7. – dozor noční prohlídky Buchlov, 
29. 7. – stromky Smraďavka, 2. 8. – výročí SDH 
Bystřice pod Lopeníkem, 9. 8. – Srandamatch, 
30. 8. – výročí SDH Stupava, 23. 10. – výcvik Zlín, 
1. 12. – mytí vozovek. K  výčtu akcí dále patří 
pravidelné nedělní výcviky JPO-II.
V sobotu a v neděli 8. a 9. listopadu sbor uspo-
řádal ve spolupráci s městysem Buchlovice tra-
diční Martinské hody s právem. Staršími stárky 
byli Michal Večeřa a  Eva Zálešáková, mladšími 
David Michálek a  Petra Zálešáková. Hodové 
dozvuky se uskutečnily v sobotu 16. listopadu.

Připravili Vlastimil Kořínek a Antonín Zelinka
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Z činnosti SDH Buchlovice v roce 2014
Složení nově zvoleného výboru SDH Buchlovice
Starosta Antonín Zelinka, náměstekové starosty Martin Lukeštík, Miloslav Vítek, velitel Antonín 
Hrabal, zástupce velitele David Havránek, strojník Antonín Hrabal ml., referent prevence Zdeněk 
Tomešek, referent ochrany obyvatelstva Michal Jošek, jednatelka Monika Jošková, hospodářka 
Josefa Ťuhýčková, vzdělavatel Ivo Prajka, vedoucí mládeže David Zdráhal, referentka žen Marie 
Lukeštíková, kronikář Mgr. Vlastimil Kořínek, referent MTZ Pavel Ondrůšek ml., členové výboru 
Marie Kuncová, Pavel Vrábel, Jiří Sonntág, Zdeněk Jakšík, předsedkyně KRR Bc. Barbora Zapleta-
lová, členové KRR Marie Zelinková, Zdeněk Polášek, revizorka Františka Ondrůšková. 
Členům minulého výboru SDH Buchlovice děkujeme za jejich dosavadní činnost a přejeme jim vše 
dobré. Členům novým přejeme úspěchy v jejich činnosti. Vedení SDH Buchlovice
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Foto: SDH Buchlovice
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Žáci 7. třídy se zapojili do druhého ročníku sou-
těže Převezměte terezínskou štafetu. Před více 
než 70-ti lety byly v pevnostním městě Terezín 
násilně shromážděny desetitisíce lidí prohláše-
ných nacisty za  Židy. Mezi nimi tisíce malých 
dětí, chlapců i  děvčat. Tito mladí lidé dokázali 
společně se svými vychovateli nejen vytvářet 
krásná lidská společenství, ale také naplnit 
své dny uměleckou tvorbou, sebevzděláním, 
sportem a pomocí slabším i sobě navzájem. Jak 
žili, co je trápilo a  z  čeho se dokázali i  v  pod-
mínkách ghetta radovat zachycují jejich vlastní 
texty, hlavně časopisy.

Letošní ročník je zaměřen na  život kluků 
na Domově 7 – Nešarim, kteří vydávali časopis 
Rim-Rim-Rim. Těmto kluků bylo od 12 do 14 let. 
Soutěž probíhá ve dvou kolech. První kolo bylo 
spuštěno 15. září 2014.
Cílem této aktivity je poznávat osudy a  díla 
kluků a holek z terezínského ghetta, šířit jejich 
poselství mezi kamarády a  oživovat téměř 
zapomenuté texty a příběhy terezínských dětí. 
Žáci vytvořili tři soutěžní týmy – Šmoulíci, Sně-
ženky a  Naděje. Postupně se jak v  hodinách 
dějepisu nebo občanské výchovy, tak doma 
ve  svém volném čase seznamovali s  životem 

kluků z domova Nešarim, 
četli jednotlivá čísla časo-
pisu Rim-Rim-Rim a vypl-
ňovali otázky a  úkoly 
v  pracovním listě. V  pra-
covních činnostech jsme 
připravili „pochoutku“ 
dětí z  terezínského 
ghetta, tzv. sladké nic.
Uzávěrka prvního kola 
proběhla 20. října 2014. 
Vyplněné pracovní listy 
spolu s  mapkou trans-
portů do Terezína a  foto-
grafií z  průběhu projektu 
byly odeslány a  čekaly 
jsme na  zadání druhého 
kola soutěže. 

Žáci 7. třídy se zapojili do druhého ročníku soutěže Převezměte terezínskou štafetu. Před více 
než 70 lety byly v pevnostním městě Terezín násilně shromážděny desetitisíce lidí prohlášených 
nacisty za Židy. Mezi nimi tisíce malých dětí, chlapců i děvčat. Tito mladí lidé dokázali společně se 
svými vychovateli nejen vytvářet krásná lidská společenství, ale také naplnit své dny uměleckou 
tvorbou, sebevzděláním, sportem a pomocí slabším i sobě navzájem.  Jak žili, co je trápilo a z čeho 
se dokázali i v podmínkách ghetta radovat zachycují jejich vlastní texty, hlavně časopisy.
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Nečekaný mimořádný úspěch nás všechny mile 
překvapil. Až dva týmy z  naší školy dostaly 
pozvání na  vyhlášení a  odevzdávání cen 
do Prahy.
Ráno 25. listopadu 2014 jsme se tedy sešli 
na  vlakovém nádraží ve  Starém Městě. Cesta 
vlakem uběhla velmi rychle a čekala nás krátká 
prohlídka centra našeho hlavního města. 
Na  Václavském náměstí jsme si připomenuli 
některé významné momenty historie našeho 
národa, zastavili jsme se na  Staroměstském 
náměstí u  orloje a  nakonec jsme si prohlédli 
Karlův most. To už byl nejvyšší čas odebrat se 
na místo vyhlášení výsledků soutěže.
Na  Praze 7 u  kostela sv. Antonína Paduán-
ského jsme se setkali s  organizátory a  také 
s  dalšími soutěžícími. Čekalo nás překvapení 
– soutěž v  ulicích a  poznávání významných 
osobností spojených s  obdobím 2. sv. války. 
Potom jsme zapálili svíčku u  pamětní desky 
před Parkhotelem, kde bylo shromáždiště Židů 
před transportem.

Předání cen proběhlo na  vlakovém nádraží 
Praha-Bubny, ze kterého transporty do  Tere-
zína odjížděly. Ceny předával pamětník pan 
Pavel Werner, který ve věku 11 let byl i se svou 
rodinou transportován do  Terezína a  prošel 
i  koncentračním táborem Osvětim. V  Terezíně 
zemřela jeho mladší sestřička, které bylo v  té 
době pouhých 9 let.
Naše umístění bylo skvělé: tým Šmoulíci se 
dostal mezi TOP TEN – nejlepších deset týmů, 
skončili na  10. místě a  tým naděje obsadil 
krásné 27. místo. V konkurenci, která zde byla, 
je tento úspěch naprosto úžasný.
Již nyní se postupně připravujeme na  druhé 
kolo soutěže a  doufáme, že budeme alespoň 
stejně úspěšní - naším cílem je být ještě lepší!
Chceme poděkovat Sdružení rodičů při 
Základní škole Buchlovice, kteří žákům pro-
platili cestu do Prahy jako odměnu za krásnou 
reprezentaci Buchlovic v této celostátní soutěži.

Mgr. Helena Šmolová a žáci 7. třídy ZŠ
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Jako každý rok zahájili junáci svoji činnost skautskými závody na  Starých Hutích, na  které se 
pečlivě připravovali. Ve 24. ročníku Rikitanova memoriálu dokázaly naše družinky káňat, čiperek 
a svišťů bojovat ve skautské všestrannosti s konkurenty z celého okresu. Lucie Řezníčková a  Adéla 
Mikulová dokázaly pro buchlovické skauty vybojovat třetí místo a vystoupit tak na stupínek vítězů. 
Jaro skauti přivítali výpravou na hrad Buchlov, kde museli prokázat svou odvahu a strávit na straši-
delném hradě celou noc. První máj jsme oslavili na skautských chatkách etapovou hrou, opékáním 
a zpíváním u ohně. 
Na konci školního roku každoročně probíhá vyhlášení nejlepšího skauta roku, jinak tomu nebylo 
ani v roce uplynulém. Z družinky mladších – Káňat získala toto ocenění za nejvíce získaných bodů 
Berenika Faltová. Ze starších členů dokázala už potřetí získat první místo Lucie Řezníčková z dru-
žinky Čiperek. Poslední víkend před prázdninami se sešli všichni skauti na skautských chatkách, 
kde proběhlo skládání slavnostního slibu nových světlušek a  vlčat. Jelikož stávající světlušky 
a  vlčata už absolvovaly letní tábor a  prokázaly tak svou skautskou zdatnost, mohly skládat slib 
vyšší kategorie a stát se tak plnohodnotnými skauty. 
Nejlepším zážitkem pro nás všechny byl určitě letní tábor, který jsme letos strávili na  Tučkově 
hájence v  obci Svratouch v  Pardubickém kraji. Bylo to nezapomenutelných 10 dní pod stanem 
v přírodě a s kamarády. Letošním celotáborovým tématem byla Pevnost Boyard. Každý den byl pro 
naše skauty výzvou a překonáváním nejrůznějších překážek. 
V novém školním roce se naše oddíly opět rozrostly o nové členy. V roce 2014 má oddíl Buchlovice 
registrovaných 37 členů.
Zakončení roku je už pro nás tradicí, kdy probíhá na skautských chatkách v atmosféře Vánoc nakr-
mení zvířátek, pouštění lodiček z ořechových skořápek, lití olova a pouštění pohádek.
Důležitou novinkou v roce 2014 je pro nás získání nové skautské klubovny v budově Lesní správy 
Buchlovice. 

Z činnosti Junáku Buchlovice v roce 2014

Skautský tábor Tučkova hájenka 2014
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V  letošním roce se nám podařilo díky finanční podpoře Městyse Buchlovice opravit a  zkvalitnit 
zázemí skautských chatek a  celého areálu. Především pak bylo provedeno podbití, obložení 
a zateplení podkrovní části největší chatky, vybudování nové kuchyňské linky a instalace nových 
laviček ke slavnostnímu ohništi.

Při této příležitosti bychom chtěli poděkovat Lesům České republiky, s.p., Lesní správě Buchlovice 
za poskytnutí zázemí pro skautskou klubovnu v prostorách budovy lesní správy. A také Městysi 
Buchlovice za finanční podporu, díky které můžeme spravovat areál skautských chatek.

Hodně zdraví a prožitých dobrodružství v roce 2015 všem přejí Junáci z Buchlovic!
 

Michaela Borská a Martin Tomešek

Nová skautská klubovna na lesní správě Jarní výprava s přespáním na hradě Buchlově

Slavnostní skládání skauského slibu na chatkách
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Vánoční koncert Děcek z Buchlovic
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23. prosince 2014
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Dětský soubor Děcka z Buchlovic uspořádal v neděli 18. ledna už druhý Dětský krojový ples. Letos 
byl ale doprovázen několika změnami – jako spolupořadatel se přidal dětský soubor Pentlička, 
také proto se ples konal v  Boršicích a zúčastnilo se více dětských souborů. V  průběhu plesu se 
představily svými pásmy dětské folklorní soubory Pentlička, Buchlovjánek, Jatelinka z Moravské 
Nové Vsi, Čutora z Tupes a Děcka z Buchlovic. K tanci vyhrávala malým i dospělým návštěvníkům 
dechová hudba Buchlovjané a dětské cimbálovky, které doprovázely jednotlivé účinkující. (-pav-)

Druhý ročník Dětského krojového plesu
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Foto: J. Raštica, Z. Skalička
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Začátkem měsíce ledna se uskutečnila Tříkrálová sbírka, kterou každoročně pořádá Oblastní charita 
v Uherském Hradišti. Třinácti tříkrálovým skupinkám malých koledníků se stejným počtem pokladniček 
se letos v Buchlovicích podařilo vybrat celkem 77 667 Kč. (foto ing. Jiří Raštica)

Proběhla tradiční Tříkrálová sbírka
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Počítání Tříkrálové sbírky
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Krojové panenky z Muzea Podhradí Buchlovice si koncem roku „vyjely“ na výlet do obce Hovězí 
na Valašsku, aby se spolu s dalšími – především panenkami sběratelky Hany Kusákové z Modré 
a Marcely Hrdé z  Huštěnovic zúčastnily výstavy u příležitosti tradičního „Kateřinského jarmeku“ 
v Hovězí ve dnech 22.–30. listopadu 2014. Obřadní síň obce Hovězí rozkvetla cca 450 panenkami 
všech velikostí a stylů, od plaváčků přes barbíny až k panenkám velikosti šestiletých návštěvnic. 
Jen v  den jarmarku navštívilo výstavu na 2500 návštěvníků, v  dalších dnech byly naplánovány 
návštěvy škol z okolních obcí.
Dnes už jsou krojované panenky zase v „teple domovského muzea“ a těší se na další sezónu 2015.

Výstavu připravil od scénáře až po transporty panenek
Ing. Miloslav Hrdý

Panenky na pátek aj na svátek
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Bude letošní sezóna medová?
Začal bych jinou otáz-
kou – je zima nebo není?
Moc to na  zimní roční 
období nevypadá – 
v  lednu nadprůměrné 

teploty – a to už minimálně druhou zimu po sobě.
Co na  to včelky? – pro ně je to problém, se 
kterým se někdy dost těžko vyrovnávají.
Co se v  úlu v  zimě asi děje? Proč včelkám 
více vyhovuje mráz než velké teplotní výkyvy? 
A jaké to může mít dopady na výnosnost medu 
v následující sezóně?
Pojďme na návštěvu do úlu. 
V  úlu celoročně najdeme kromě vystavěného 
obydlí (plástů) i včelí osazenstvo. Přesto jsou mar-
kantní rozdíly mezi létem a zimou – jak ve využití 
obydlí, tak ve složení včelího osazenstva.
V létě obývá úl na 50 tisíc včelích jedinců, kteří 
mají práci přísně rozdělenou a  až na  trubce 
opravdu nezahálí – co se nakonec podepíše 
i  na  jejich krátkém žití – kdy včela dělnice si 
této dřiny „užívá“ max. 5-6 týdnů a hyne. V létě 
je ve  včelím obydlí všeho dostatek – spousta 
potravy ve formě zahuštěného nektaru – medu, 
dostatek minerálů, vitamínů, bílkovin v  přine-
seném pylu. V  úlu je to jako v  porodnici, kde 
se každým dnem vylíhne až 2000 nových včel. 
Daří se jim dobře, všeho mají nadbytek.

Bohužel služeb takto dobře zásobeného hotelu 
nevyužívají jenom včely. A  zejména po  teplé 
zimě brzy nastupují i paraziti, kteří přivykli vyži-
vovat své potomstvo na vydatné stavební látce 
těl včelích larev – kleštík včelí – latinsky Varroa 
destructor. Malý roztoč se množí geometric-
kou řadou právě v  buňkách s  nevylíhnutými 
včelami, saje jejich hemolymfu, a  následně se 
líhnou poškozené včely, neschopné vykonávat 
činnosti, pro které jsou předurčené. 

Přirozený úbytek včel na přezimování je až 2/3 
– tzn. v zimě bychom v úlu našli 15 až 20 tisíc 
včel. Jsou to včely „dlouhověké“, které nezažily 
letní dřinu a pokud mají dostatek zásob v úlu, 
vydrží zimu dlouhou i půl roku bez problémů.
Že se občas příroda zblázní a  kaštany kvetou 
i na podzim, nebo že je v  lednu 15 °C jsme již 
zažili. Včely však můžou takovéto výkyvy zmást 
a  místo klidného přečkávání v  zimním cho-
máči s  minimální spotřebou zásob, jsou nao-
pak vyburcovány k  aktivitě, snaze zahájit jarní 
rozvoj, což má za následek mnohem vyšší spo-
třebu zásob. Příroda pak většinou zase zákeřně 
udeří svou chladivou rukou – včely nedokáži 
vyhřát zakladený plod, ten uhyne, zásoby se 
podstatně ztenčí a  do  skutečného jara je tak 
daleko. Včely nezřídka uhynou hladem.
Rozhodně jim nepomůže ani nezvaný host 
– kleštík včelí – dokáže včelstvo oslabit ještě 
podstatně více. Poškozené včely tak nemůžou 
využít ani krátkodobých příznivých klimatic-
kých podmínek pro svou očistu a  přínos prv-
ních jarních pylů a nektarů.
A  přesně tento scénář trápí většinu včelařů. 
I  letos po  nepřejícném loňském roce, s  téměř 
žádnou zimou, se události opakují. Již nyní je 
hlášeno vysoké procento úhynu včelstev a jaro 
je opravdu ještě daleko.
Nezbývá než věřit v  účinnost preventivních 
léčebních opatření včelařů a  doufat, že vše-
mocná příroda alespoň část včelí populace 
ušetří a  včelaři budou moci opět v  letním 
období rozmnožit své stavy do  původních 
počtů. Nová včelstva však med letos nedopřejí.
Hodně zdaru. Miroslav Smatana



BUCHLOVSKÝ ZPRAVODAJ  2/2015 24

Važme si…
Když jdete pěšky na  pouť na  Barborku nebo na  Štěpána na  Buchlov, většinou volíte cestu tzv. 
Panšťákem (od restaurace MACO do kopce), projdete lesíkem – částí Dobřížky a vyjdete na louku 
pod Barborkou, dále okolo Hořínkového a  Čertového sedla. Tato trasa je asi nejkratší a  nejpo-
hodlnější a  částečně také kopíruje cestu tzv. Hráběcí neboli Rytířskou, po  které jezdilo panstvo 
ze zámku na  hrad. Součástí této cesty bývala alej mezi Dobřížkou a  Hořínkovým domem. Byla 
vysázena počátkem 20. století jako součást ozeleňovacích akcí prováděných Berchtoldy, tehdej-
šími majiteli hradu Buchlova. Původní délka aleje je 456 m. Během družstevního hospodaření, 
ale i v posledních desetiletí nebylo o alej nijak pečováno – značně zarostla náletovými dřevinami 
a mnoho stromů uhynulo, zejména v horní části těsně pod Barborkou.  
V  letech 2012 a  2013 se podařilo alej obnovit. Nálety byly odstraněny, zbylé stromy ošetřeny 
a nové dosazeny do původní délky. Věřte, že tato obnova byla iniciativou malé skupinky lidí okolo 
ing. Martina Tomeška a  ing. Romana Krejči. Tito nadšenci, kteří mají blízko k přírodě, zorganizo-
vali své kamarády a pod hlavičkou Českého svazu ochránců přírody – to, aby bylo možno získat 
potřebné finance z dotačních titulů, se dali do díla. Nejdříve již v roce 2011 vypracovali společně 
projekt, požádali o  první dotaci. Uspěli a  následoval ořez a  ošetření starých stromů, vysekání 
a likvidace letitých náletových dřevin. Téměř dvouměsíční dřina o víkendech (září – listopad 2012) 
se ale vyplatila a ještě v tomto roce bylo vysazeno 38 kusů javorů klenů a na jaře 2013 dalších 16 
kusů. Horní část aleje byla velmi podmáčena – proto její odvodnění bylo další části revitalizace. 
Kromě stálé údržby vyčištěných ploch, odstranění pařezů, došlo v roce 2014 k vyčištění hraniční 
meze podél aleje a zpevnění chodníčku uvnitř starší části aleje z drobného kameniva tak, aby byla 
vyplněna prošlapaná místa a stromy netrpěly sešlapem. Celkově byl terén vyrovnán a dnes už ani 

Vyčištěná alej v prosinci loňského roku
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nejde poznat, že byla provedena nějaká úprava, kamenivo totiž je přírodní chřibské z lomu Žlu-
tava. Jako poslední krok byla vybudována tůňka pro obojživelníky v bezprostřední blízkosti aleje, 
kde byla podmáčená a zamokřená kolej. Tato tůňka je velmi důležitá – odvádí přebytečnou vodu 
a z toho důvodu je cesta dnes naprosto funkční a zapadá do terénu.
Celou akci podpořil částečně mechanizací i  finančním prostředky Městys Buchlovice a  Lesy ČR, 
Lesní správa Buchlovice, odbornými pracemi pomohli místní firmy a  podnikatelé. Největší díl 
zásluh mají ovšem iniciátoři Martin Tomešek a  Roman Krejča, ruku k  dílu přiložili jejich přátelé 
– Michaela Borská, David Kadeřábek, Petr Hamhalter, David Zdráhal, Tereza Tymrová, Soňa 
Tomešková, Zdeněk Coplák a Pavel Martinák. Za tuto myšlenku a práci před nimi smekám…
Co říci na  závěr – tito mladí lidé vykonali mnohem více pro společnost a  přírodu než většina 
našich politických tlučhubů. Mají krásnou a trvalou vzpomínku a až budou chodit třeba na poutě 
a Štěpány se svými dětmi a vnuky, mohou být na sebe hrdí, když pod korunami vzrostlých javorů 
najdou stín nebo se zastaví s přáteli. Zastavte se také!

Pavel Dvořan, foto –bž–

Alej pod Buchlovem z Chrastí

„Zvířecí“ zastavení Lesů ČR nad alejíInformační tabule v aleji
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Život je jen náhoda – zpívá se v  písni Jiřího 
Suchého. Někdy nám život skutečně připraví 
překvapení, na  které dlouho nezapomeneme. 
Pak jej s  chutí dáváme k  lepšímu při posezení 
s přáteli a s pohnutím sledujeme jejich reakce.
Před časem jsem se dověděl, že v  roce 1900 
vydal nakladatel Jan Otto velkolepé dílo zvané 
Ottovy Čechy. Knih je celkem 15 a  kompletní 
dílo tak jde sehnat za  cenu 35–60  000 Kč. Člo-
věku se z toho hlava zatočí a pak si počne pohrá-
vat s myšlenkou, proč si nepořídit do knihovny 
třeba jen pár kusů. Rozhodl jsem se pro dva díly, 
které vypráví o  matičce stověžaté, Praze. Těšil 
jsem se, že se mně to někdy podaří a v knihovně 
tak bude další sběratelský klenot.
Byl krásný sluneční den a  já jsem se vypravil 
do  Olomouce. Jen tak. Na  výlet a  pro radost 
všedního dne. Prošel jsem obchody se starými 
knihami, antikvariáty a poptával jsem se po díle 
Ottovy Čechy. Všude jen záporně kroutili hla-
vami. Půjdu tedy na dobrý oběd, rozhodl jsem 
se. Tu pojednou mě přišlo takové vnuknutí, až 
jsem se tomu musel smát. Ba co, úplně jsem 
se řehtal! Abych na ulici před lidmi nevypadal 
jako debil, dal jsem si ruku na ucho a předstíral, 

Nemůžeme všechno vědět

že telefonuji. Jakoby mně někdo našeptával: 
,,Běž za křižovatku, tam je antikvariát a naproti 
vchodu jsou pro tebe připravené Ottovy 
Čechy.“ Věděl jsem, že tam skutečně antikvariát 
býval, ale nebyl jsem tam snad pět let. Tak jsem 
vykročil. Před budovou bylo lešení a nikde nic. 
Nahlédl jsem a spatřil na okně tabuli – Antikva-
riát – prodej nepřerušen. Sáhl jsem na  kliku 
a  vešel. Slušně jsem pozdravil, a  když jsem se 
podíval před sebe, spatřil jsem naproti v regále 
hřbet knihy, která zářila sytě rudou barvou. 
Jakoby svítila. Nešla přehlédnout. Přikročil jsem 
a povytáhl ji z regálu. Silně jsem zavrávoral. Četl 
jsem nápis Ottovy Čechy. Když jsem knihu vyn-
dal celou, přečetl jsem si, že se jedná o díl Praha 
I. ,,To snad není pravda,“ pronesl jsem nahlas 
a  počalo mě pojednou silně mrazit v  zádech. 
Přišel jsem k pokladně jakoby ve snu. Prodavač 
se mě zeptal, zda mám nějaký problém. Vše 
jsem mu povyprávěl. Za pokladnou se ozvalo: 
,,Jó pane, jsou věci mezi nebem a zemí. Nemů-
žeme přece vědět, jak to všechno je. Jsou zde 
jisté hranice.“ Mrazení v  zádech ustalo a  já se 
díval na  prodavače jako na  přízrak. Ze široka 
se usmíval a vystavoval účtenku s přáním pěk-
ného dne. Zaplatil jsem, poděkoval a odešel.
Na dobrém obědě jsem měl pak dostatek času 
o  všem přemýšlet. Vůbec na  nic jsem nepři-
šel. Jen v  srdci jsem měl takový krásný pocit 
a  z  dálky mně zněla slova pana prodavače, že 
přece nemusíme všechno vědět.

Vladimír Procházka
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Historie fotbalu v Buchlovicích II
Fotbal v letech 1965–1975
V této době hráli fotbalisté TJ Sokola Buchlovice nepřetržitě III. třídu okresu Uherské Hradiště se 
střídavými úspěchy. Pro další pokračování fotbalu v Buchlovicích bylo zapotřebí přilákat a vycho-
vat pro klub nové, mladé zájemce. To se nakonec podařilo, neboť vzniklo nejen mužstvo dorostu, 
ale i žáků. Za přispění trenérů, většinou ze svých řad (P. Benešovský, C. Lukeštík a jiní) se podařilo 
vychovat hráče, kteří se prosadili i ve vyšších soutěžích. Například brankář O. Ryška v Jiskře Staré 
Město (krajský přebor až II. národní liga), P. Benešovský Jiskra Staré Město, E. Zábojník – Slovácká 
Slávia Uherské Hradiště. 
V roce 1972 nečekaně zemřel zakladatel a předseda TJ Sokol Buchlovice MUDr. František Lipner. 
Předsednictví se po něm ujal jeho zástupce František Benešovský. V roce 1975 byl předsedou TJ 
Sokol zvolen ing. Drahomír Drápal. V těchto letech vznikl i oficiální znak TJ Sokol Buchlovice, na 
jehož tvorbě se podíleli P. Benešovský a M. Daňhel. Kromě výšivek na dresy byla prezentována 
sada odznaků ve čtyřbarevném provedení. 

Milan Daňhel, Stanislav Buchtík, foto archiv TJ Buchlovice

Fotografií se vracíme ještě k  I. dílu našeho seriálu. Postup do  III. A  třídy v  roce 1963 v  sestavě: Horní 
řada zleva – Zdeněk Dohnal, Lubomír Obdržálek, František Marek, Antonín Hanáček, Josef Křiva, 
Zdeněk Lipner. Dolní řada zleva – Josef Tesař, František Hejda, Ladislav Mazáč, Jaroslav Obdržálek, 
Jindřich Hanáček. Na fotografii chybí ještě Ladislav Obdržálek a Kliment Jurča. Trenér a předseda TJ 
MUDr. František Lipner.
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Mužstvo dorostu počátkem sedmdesátých let: Horní řada zleva – trenér P.  Benešovský, A. Kaňovský, 
A. Strýček, P. Lipner, M. Marek, J. Večeřa, P. a M. Daňhelovi. Dolní řada zleva – A. Jakoubek, B. Marek, 
O. Ryška, L. Obdržálek, J. Franta.

Mužstvo mužů v  sezóně 1966-1967: Horní řada zleva – Josef Tománek, Miroslav Tomešek, Zdeněk 
Lipner, Antonín Máša, Josef Slezák, František Ťuhýček, František Ondrůšek. Dolní řada zleva – Rostislav 
Gerža, Pavel Benešovský, Antonín Mitáš, brankář Jan Štokman. Na  fotografii ještě chybí Jiří Vaculík 
a brankář Josef Ryška.
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Fotbalový zápas na hřišti v Lúčkách (v brance L. Mazáč, u míče F. Marek)

Předseda fotbalového oddílu TJ v letech  
1972–1975 František Benešovský

Fotbalové hřiště v Lúčkách v zimě roku 1968
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Buchlovice na stránkách starých 
topografií a regionálních průvodců II
Dnes nahlédneme do  zažloutlých stránek církevní topografie autora Gregora Wolného, která 
vyšla v devíti dílech v Brně mezi léty 1855–1866 pod názvem Kirchliche topographie von Mähren. 
O církevních památkách Buchlovic a okolí čteme v druhém dílu publikace (1857), která popisuje 
pamětihodnosti a jejich historii v olomoucké arcidiecézi.
„Obec Buchlovice je velmi stará,“ píše Wolný a pokračuje, že „určitá tvrzení, která říkají historikové 
Středovský a Weckebrod třeba brát jako pověst, že starý Velehrad sahal až sem, že zde kolem r. 974 
bylo sídlo moravského biskupa, k  tomu ale chybí jakékoliv potvrzení. Také fara jest zmiňována 
teprve spolehlivě od r. 1398.“
Události po  bělohorské porážce s  tragickými následky pro Čechy a  Moravany popisuje Wolný 
v souvislosti s  farností následovně: „V prosinci 1625 si biskupští vyšetřovatelé stěžovali, že maji-
telka Buchlova, Kunigunda ze Zástřizlí (provd. z Petřvaldu), zde má 1 pikartského ministra (kněze) 
a  pyšní se tím, že to má dovoleno od  kardinála Františka Dietrichštejna, co ale není pravda... 
Později byla tato fara o vše okradena, přidělena k  faře do Boršic, která patřila k velehradskému 
klášteru, poněvadž nebyl zde na faru povolen Václav Skotnický, jak chtěla Kunigunda z Petřvaldu. 
Dne 27. května 1652 sem určil velehradský klášter vlastního faráře Pavla Fabriciuse a tím se roz-
hořel dlouholetý spor mezi majitelkou Buchlova a  klášterem. V  r. 1653 konsistorium zakázalo 
hradišťskému rektoru jezuitů a  tamějším františkánům zde starat se o  farní věci (vypomáhat), 
majitelce panství pod hrozbou trestů nařízeno, aby P. Fabricius otevřel kostel, hradišťský děkanát 
pověřen prošetřit skutečnou věcnost případu. Toto prošetření muselo být v neprospěch patronky 
(Kunigundy), poněvadž bez vědomí ordinariátu v r. 1658 z Velehradu sem dosazený P. Martin Jeřá-
bek musel současně zpět do St. Zvole (Zwoly), brněnská diecéze, kde byl původně.“
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Aby udržel patron kostela Zikmund Karel Petřvaldský od  roku 1667 v  Buchlovicích katolického 
kněze, kterým se stal Jan Bernard Schustetius, „tomuto slíbil dle zprávy děkanátu z 26. července 
1668 ročně 130 fl. (zlatých), 10 Metz (měřic) pšenice, 30 Metz žita, stejně tolik ovsa, 40 kuřat, 10 
Eim (věder) vína, 8 sudů piva, 4 fůry sena a 3 kopy vajec, k tomu ještě ze Stříbrnic desátek 8 měřic 
žita, stejně ovsa, 3 fl. 44 krejcarů,“ dodává Wolný.
Podle Wolného, který s  největší pravděpodobností čerpal ze ztracené latinské farní kroniky 
psané farářem Šimonem Hausnerem, měl kostel sv. Martina v Buchlovicích 3 oltáře, 2 pozlacené 
stříbrné kalichy s  obětní miskou, 1 měděnou, pozlacenou monstranci, 1 pozlacené, stříbrné 
ciborium, 9 mešních rouch a 3 zvony.
Jak víme, i  napoleonské války měly své následky v  našem městečku, jak čteme z  dalších řádků 
topografie: „V  lednu 1806 způsobil značné škody na  faře během 5denního pobytu francouzský 
vojenský oddíl.“
V době vzniku církevní topografie byly k Buchlovicím přifařeny Stříbrnice, Břestek a Staré Hutě. 
Na  tomto území žilo 4092 katolíků a  46 židů, své „ovečky“ obhospodařoval od  roku 1849 farář 
František Hříbek a  majitelkou velkostatku Buchlov byla Ludmila z  Berchtoldů, rozená hraběnka 
Vratislavová z Mitrovic.
K  zajímavostem topografie určitě patří i  výčet mešních nadací, z  nichž Wolný vypisuje tyto: 
„R.  1708 od  buchlovického důchodního Tomáše Náplavy 1.000 fl. (také pro růženec a  zpívané 
litanie), r. 1728 od biskupské služebné Roziny Nikodemky m. 500 fl., r. 1735 od vdovy Františky 
Boliwsky v Brně m. 625 fl., z toho 25 zlatých na svíčky, r. 1736 od Sigmunda Karla Petřvaldského 
z Petřvaldu z přidělené renty třikrát mše týdně po 1 Guldenu (zlatém), také podělování chudých, 
r. 1762 od zdejšího faráře Václava Mikoška z vinice Wachow (Váhovy) k  farnímu užitku (k výročí 
a 2 svaté mše ročně), r. 1763 od ovdovělé zdejší hradní (asi někdo, kdo pracoval na hradě) Heleny 
Hanekové s 1.252 fl., potom ještě se 100 fl., tyto pro chudé, r. 1797 od komorné Terezie Slanové m. 
757 fl., 13 krejcarů, polovina pro udržení kostela.“
Vedle církevní historie buchlovické farnosti jsou v  topografii dobře popsány i  církevní budovy. 
Nejprve se píše o kapli sv. Alžběty, dřívějším sboru Jednoty bratrské na dnešním hřbitově, která 
byla roku 1803 prodána „za 100 zlatých na skladiště ovoce“. 
Poté přichází na řadu tehdy ještě nezalesněný vrchol kopce Modly, „ze kterého jest rozsáhlý a nád-
herný pohled na  velkou část úrodného údolí Moravy,“ barvitě líčí Wolný. Na  kopci „je uctívaná 
kaple, zasvěcená sv. Barboře. Na západ je hrad Buchlov, oddělený proláklinou od Modly nazvané, 
že zde v pohanských dobách měli bůžky.“ Dovídáme se, že v druhé polovině 18. století se konalo 
v  kapli „osmkrát slavnostní requiem ještě se 2 tichými mšemi za  zemřelé Petřvaldské, slouženy 
františkány z Hradiště, kteří sem byli přivezeni den předem a třetí den opět zpět, za což obdrželi 
1 sud piva, stejně vína a 16 fl. na jídlo. Dne 20. prosince 1691 byl dlouholetý spor o obětní peníze 
(odpustky) mezi buchlovickým farářem a vrchností urovnán tak, že farář se zřekl 2/3 těchto peněz, 
ale ze svíček a  voskovic musí obdržet polovici. Současný vlastník Buchlova naproti tomu musí 
všechny faráře, přišlé s procesím, pohostit obědem, dále musí buchlovickému kurátorovi (faráři) 
druhou neděli po Velikonocích dát 1 vědro každoročně vína, 8 sudů piva, kromě toho musí majitel 
panství pro kuráta vybrat poplatky (činži), potom plnění v obilí, slámě, seně, vínu atd., co dosud 
musel obstarat si sám kurát, tento na druhé straně musí se starat o procesí na sv. Barborku o nábo-
ženské rozjímání, o zpovědníky, kazatele a oficiální hosty.“
Z  následujících řádků se dále dočítáme i  o  zdejším poustevníkovi: „Na  severní straně kaple je 
z kamene postava Matky Boží s dítětem na vysokém kamenném sloupu, na jižní straně jsou trosky 
domečku, ve kterém bydlí 1 eremita františkánského řádu, který převzal dozor nad kaplí za malý 
deputát z obilí a dřeva. Poslední eremita je zde také pohřben.“ (Pokračování příště.)

Připravil Bořek Žižlavský
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Fotografiemi z  alba (†) Josefa Mitáše se opět vracíme do počátku sedmdesátých let 20. století. 
Dokumentují velký zájem lidí ze širokého okolí o tehdy novou přehradní nádrž na Smraďavce, 
která sloužila k závlahám zemědělských pozemků, k chovu a lovu ryb a také k rekreaci. V této době 
ještě nestála pozdější střelnice a amfiteátr u hráze, jak je patrné z obou fotografií.

Foto z archivu SPHB
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100 let od začátku světové války
Na Bělehrad!
V  reakci na  vyhlášení války Srbové vyhodili 30. 7. 1914 most před Bělehradem, nato Rakušané 
zahájili ostřelování jejich pozic a poté i samotného města. Začíná skutečná válka. 
Už na konci července odjíždějí první transporty povolaných vojáků na Balkán, příslušník 91. pluku 
vzpomíná, že jeli vlakem z Českých Budějovic přes Gmünd, Vídeň, Semering, Graz, Osijek, Vinkovci 
až do Brčka. Tato část cesty jim trvala šest dnů, pak pokračovali parníkem přes řeku Sávu do Bosny 
až k srbským hranicím a odtud už pokračovali pěšky až na stanovené pozice.
Proti Srbsku poslalo rakousko-uherské velitelství 2., 5. a 6. armádu. V té poslední se nacházela i 12. 
horská brigáda, jejíž součástí byl 1. prapor pěšího pluku č. 3 (doplňovací okres Kroměříž), kam 
rukovali muži ze Slovácka, mezi nimiž byl i svobodník v záloze Isidor Gottfried z Buchlovic.
Velitelem rakouských jednotek na Balkáně byl určen generál Oskar Potiorek, který, jak známo, svou 
lehkomyslností umožnil sarajevský atentát a očekával, že Srby „utlučeme čepicemi“, jak prohlásil, 
neboť síly mu svěřené měly početní převahu. 
První ofenzívu zahájil 12. srpna překročením řeky Driny, která tvořila přirozenou hranici mezi 
zeměmi. Terén byl hornatý, s mnoha srázy, řadou ramen a ostrovů, cesty byly špatné, to vše posky-
tovalo Srbům značnou výhodu při obraně jejich území. Útočící jednotky měly potíže s přesunem 
dělostřelectva a trénu, který se zpožďoval, přesto Rakušané postupovali kupředu.
S námahou a za cenu ztrát 16. srpna dosáhli planiny Cer. Právě sem ovšem Srbové soustředili svoje 
síly a připravili se na rozhodný a soustředěný odpor, kterým způsobili v rakouských řadách zmatek 
a velké ztráty. Srbové přešli proto do protiútoku a během několika denních bojů zatlačili „Šváby“, 
jak říkali Rakušanům, zpět do výchozích pozic. Lépe se nevedlo ani 6. armádě, která nastupovala 
do boje z prostoru Sarajeva. Jediným úspěchem bylo dobytí Šabace 2. armádou, ale kvůli ústupu 
5. a  6. armády se stáhla i  ona do  výchozích pozic. Nezdařená ofenzíva stála rakouskou armádu 
23 000 mužů.
V tuto dobu započalo stahování 2. armády ze srbské fronty, která byla převelena na frontu severní, 
proti Rusku. Generálu Potiorkovi tak zůstala pouze 5. a 6. armáda, a  ty bylo nutné před dalšími 
operacemi přeskupit. 6. září přešli Srbové nečekaně do protiútoku, a přestože byli na většině míst 
odraženi, dokázali vázat část rakouských sil a znemožnit tak připravovaný obchvatný manévr. 
Nová rakousko-uherská ofenzíva byla zahájena v noci ze 7. na 8. září 1914. Obě armády utočily 
společně bok po boku, ale útok hned od začátku vázl, a 5. armáda se i přes ztrátu 4 400 mužů 
na druhý břeh neprobila. Ze vzpomínek jednoho z vojáků „… bylo 8. září, když najednou o jede-
nácté hodině večer přišel povel kupředu. Tu rozloučil se jeden s druhým a slíbili jsme si, dokud 
budou síly naše stačit, jeden druhého neopustí… kdyby z  nás některý padl, že podáme o  tom 
zprávy rodičům nebo známým. Hned nato už ubírali jsme se k řece Drině… najednou vyhrnula se 
přesila nepřítele a z nás kdo mohl se zachrániti útěkem, bylo dobře, neboť na levém křídle, červe-
ného vrchu, teče řeka Drina a oddíly tam bojující byly vrženy do vln řeky… Bojovalo se zde již pět 
dní a pořád bez výsledku.“
6. armáda, kde se nacházeli i  muži z  kroměřížského pluku, sice druhého břehu Driny dosáhla 
za cenu ztráty 700 mužů, ale další postup se zastavil. Po několikadenních bojích Srbové a Černo-
horci opětovně zaútočili přes řeku Drinu a do 11. září pronikli až k Sarajevu.
V posledně zmiňovaných bojích zahynul i 31letý Isidor Gottfried z Buchlovic, který narukoval 27. 
července 1914. Přestože od  jeho smrti už uplynulo 100 let, podařilo se posbírat několik údajů 
z jeho krátkého života.
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Isidor Gottfried

Narodil se roku 1883 manželům Františku Gott-
friedovi a Johaně roz. Švanigové. Spolu s rodiči 
bydlel v  domě čp. 21 na  Lhotce a  pracoval 
jako pomocník v polním hospodářství, nejspíš 
na  statku u  svých rodičů. V  roce 1904 nastou-
pil tříletou povinnou vojenskou službu u  c. k. 
pěšího pluku č. 3. Z  vojenských záznamů se 
dovídáme i  jeho popis: vlasy – tmavý blond, 
modré oči, obočí tmavý blond, výška 171 cm. 
Mluví a  píše česky. V  září 1907 byl povýšen 
na svobodníka a 31. prosince 1907 bylo přelo-
žen do zálohy. 
O  čtyři roky později, v  únoru 1911, se ože-
nil s  Vincencií Strýčkovou a  přistěhoval se 
do jejich domu čp. 260. Už v říjnu se jim naro-
dila dcera Emilíe. 

V  prosinci 1912 byl povolán do  výjimečné 
aktivní služby, která byla ukončena v  červnu 
1913 a  následně obdržel Pamětní kříž. Důvo-
dem bylo nejspíš posílení rakouských jednotek 
na hranicích se Srbskem a Černou Horou, které 
byly zapojeny do tzv. první balkánské války. 
O rok později musel Isidor Gottfried narukovat 
znovu, a to hned po vyhlášení částečné mobi-
lizace. V  buchlovické kronice se uvádí, že 27. 
7. 1914 odpoledne bylo následkem částečné 
mobilizace povoláno do zbraně 17 mužů, mezi 
nimi i  Isidor Gottfried. Moje babička Marie 
Gottfriedová vzpomínala, že se u  nich doma 
říkalo, že Isidor před svým odchodem prohlásil, 
že ví, že se domů už nevrátí a  jeho předtucha 
se bohužel naplnila. Patřil mezi první oběti 
z  Buchlovic, zemřel 10. září 1914, jak uvádí 
vojenský záznam. Místo jeho smrti, ani hřbitov 
zmíněny nejsou. 

Isidor Gottfried

Isidor Gottfried s manželkou a dcerou
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Tragédií osudu bylo, že jeho manželka byla už 
v době jeho odchodu do války znovu těhotná 
a  dcera Marie se narodila až po  smrti svého 
otce, v  březnu 1915. O  úmrtí se jeho man-
želka dověděla od  jednoho jeho druha, který 
přesně tak, jak si vojáci slíbili, přišel oznámit 
rodině, co stalo, a vypověděl, že Isidor byl těžce 
raněn do  hlavy a  ramene. To potvrzuje i  ofici-
ální záznam v seznamu ztrát, který vyšel 14. 10. 
1914. Isidorovu manželku Vincencii však čekala 
ještě jedna tragická událost, a to když jí zemřel 
bratr Josef, který válku sice přežil, ale zřejmě 
následkem válečných útrap bylo jeho zdraví 

natolik podlomeno, že zemřel v prosinci 1918. 
Jeho jméno se nachází rovněž na  pomníku 
padlých.
Vincencie Gottfriedová se nakonec 6 let 
po  smrti svého manžela provdala znovu, 
za  Jana Straku z  Buchlovic. Rodina Gottfrie-
dova neměla ve válce jen jednoho syna, dalším 
byl o dva roky mladší Tomáš. Ten měl však více 
štěstí a po nějaké době strávené v zajetí vstou-
pil do  řad čs. legií v  Rusku, ale domů se vrátil 
z války až v roce 1920.

Kamil Maděra
Spolek podporovatelů historie Buchlovic

Vážení čtenáři, pokud máte jakékoliv informace 
či dochované materiály o účasti našich obyvatel ve světové 
válce, budeme rádi, když je poskytnete, abychom mohli 
přiblížit události, jež se odehrály před sto lety.

• poradenství v oblasti spotřebitelského práva 
na telefonní lince 299 149 009 (pracovní 
dny 9–17 hodin, běžný telefonní tarif ),

• průběžné informování o nejaktuálnějších 
spotřebitelských problémech a tématech 
v podobě našich tiskových zpráv,

• možnosti řešení sporů mezi spotřebiteli 
a podnikateli prostřednictvím služby Vaše 
stížnosti.cz na webové adrese  
www.vasestiznosti.cz,

• populární tištěnou brožuru Jak nespadnout 
do pasti, zaměřenou na předváděcí akce 
a podomní prodej a mnoho dalších 

publikací v tištěné podobě, pojednávajících 
o důležitých spotřebitelských tématech (triky 
obchodníků, koupě ojetého vozu a další),

• samolepky nevhazujte reklamu a Prodejci, 
nezvoňte, určené k volné distribuci.

Dále nás můžete kontaktovat na  e-mailové 
adrese: spoluprace@dtest.cz.

dTest, o.p.s
Černomořská 419/10
101 00 Praha 10
Tel.: 241 404 922 www.dtest.cz

Nabídka pomoci a služeb
Vážení občané, každý z vás se téměř denně ocitá v roli spotřebitelů a mnohdy 
se setkáváte s  nejrůznějšími úskalími. Velké riziko na  vás číhá například 
na předváděcích akcích a při podomním a pouličním prodeji. Mnozí kvůli nim 
přišli o životní úspory, zadlužili se na dlouhá léta a některým jsou odváděny 
srážky z důchodu, v takových, ale i v mnoha méně kritických situacích, je důle-
žité znát svá práva i povinnosti a vědět, na koho se obrátit pro radu. Proto vám 
bezplatně nabízíme následující služby:
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Z historie před 70 lety
Odboj a paraskupiny ze západu za II. světové války - 14. část

Operace PLATINUM – PEWTER
Z organizačních důvodů byly obě skupiny slou-
čeny pod operační název PLATINUM. Defini-
tivní složení skupiny bylo kpt. Jaromír Nechan-
ský ve  funkci velitele, jeho zástupce rtn. Alois 
Vyhňák. Rtn. Jaroslav Pešán a čet. Jaroslav Kle-
meš byli zařazeni jako radiotelegrafisté. Tech-
nická výbava spočívala v radiomajáku EUREKA 
a  dvou rádiových kompletech ANNA a  VĚRA. 
Každá z  rádiových stanic používala vlastní šif-
rovací klíč Spojovací plány HELENA a  BETY, 
zdroje elektrického proudu a dobíječka výstroj 
doplňovaly.
Nechanského skupina se vývojem událostí 
dostala na  pořad až v  polovině února 1945. 
TUNGSTEN její přijetí připravoval na ploše „ryb-
ník“ v  noci ze 16. na  17. 2. 1945. Očekával, že 
s parašutisty budou současně shozeny zbraně. 

Přestože se podařilo pomocí radiomajáku 
EUREKA navázat kontakt s  pilotem letounu, 
nebylo PLATINUM na  této ploše vysazeno. 
Z  důvodů dosud nejasných přistála Nechan-
ského skupina v  oblasti Javorné – Krásná 
u  Nasavrk. Tam ji převzala zajišťovací skupina 
RADY TŘÍ a došlo zde k setkání s Karlem Veselým 
- Štajnerem a  velitelem TUNGSTENU kpt.  Per-
nickým. PLATINUM se pod záštitou RADY TŘÍ 
přesunulo na  jih. Z  Radešínské Svratky a  Dol-
ních Borů spolupracovalo na  příjmu operace 
BAUXITE. 
Nechanského skupina byla dána plně k  dis-
pozici štábu R-3 a  rozdělena. Nechanský 
s  Klemešem se stanicí a  ANNOU se přesu-
nuli do Velké Bíteše a  převzali radiové spojení 
s Londýnem za vyčerpanou a přetíženou radi-
ostanici desantu CALCIUM, MILADU. Vyhňák 

 Čet. asp. Jaroslav Klemeš Npor. Jaromír Nechanský
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s  Pešánem se přesunuli do  Velkého Meziříčí. 
Obě stanice vykorespondovaly několik ploch 
pro dodávky a  příjem zbraní. Na  plochy „pec“, 
„kamna“ a „okno“ bylo vysazeno 14 tun zbraní, 
munice a trhavin. 
Konec války zastihl rtn. Vyhňáka a  rtn. Pešána 
v bojových akcích RADY TŘÍ v prostoru Hrbov. 
Kpt.  Nechanský s  čet. Klemešem a  stanicí 
ANNOU byli přesunuti do  Prahy k  dispozici 
České národní radě. Tato část skupiny PLATI-
NUM pak sehrála důležitou organizační a spo-
jovací funkci v  průběhu pražského povstání. 
Od 28. 4. 1945 byl kpt. Nechanský prostřednic-
tvím ANNY, obsluhované čet. Klemešem, v neu-
stálém radiovém spojení s Londýnem, Košicemi 
a později i s Plzní. Stal se členem České národní 
rady a vedoucím její vojenské sekce. Zúčastnil 
se jednání s  německým velitelstvím o  příměří 
a kapitulaci německých vojsk v Praze. Radiosta-
nice ANNA odeslala v té době 130 zpráv a plnila 
své poslání ještě po 9. květnu 1945, kdy přešla 
do podřízenosti vlády. 

Nechanský 1. 10. 1946, již v  hodnosti štáb-
ního kapitána, začal studovat na Vysoké škole 
válečné v Praze a od 1. 7. 1948 zde působil jako 
učitel strategie a taktiky. V březnu 1948 uzavřel 
sňatek s  dcerou ministra Bohumila Laušmana, 
Olgou. 4. září 1949 byl ve  večerních hodinách 
zatčen z důvodů údajného kontaktu s  rozvěd-
kou Velké Británie. Po  tvrdých výsleších byl 
odsouzen ve  vykonstruovaném procesu 14. 6. 
1950 k  trestu smrti, ztráty hodnosti a  vyzna-
menání, pro trestný čin vyzvědačství, velezrady 
a spolčení proti republice. 16. 6. 1950 byl v 5.25 
hod. popraven a  tělo bez obřadu zpopelněno 
22. 6. 1950.
Příslušníkem operace PLATINUM byl také 
poslední žijící parašutista, nositel mnoha 
vyznamenání britských, francouzských a česko-
slovenských, dvouhvězdičkový generál Jaroslav 
Klemeš, rodák ze Skalice, dnes žijící v penzionu 
Armády České republiky v Praze. V lednu 2015 
se dožil 93 let.

Jan Štokman

Rtn. Jaroslav PešánRtn. Alois Vyhňák
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Moje cestovatelské zážitky 
a postřehy z cest II
Po  17. listopadu 1989 nám již nic nebránilo v  cestování mimo socialistické země. Navštívili 
jsme Vídeň a s Pavlem, Majkou a Alenou zamířili v roce 1990 do Itálie. Naše začátky v cestování 
na „západ“ vypadaly tak, že se bralo veškeré jídlo z domu a to se konzumovalo při chůzi v různých 
zákoutích. O nějaké restauraci jsme si mohli nechat zdát…
Ve stejném roce jsme využili pozvání k návštěvě Majčiny rodiny v Havraníkách, které jsou asi pět 
kilometrů od  rakouských hranic. Z  Havraníků jsme si pěšky vyšlápli i  do  pěkného rakouského 
města Retzu. Bylo nás pět jako v té knížce od Karla Poláčka. Na tuto cestu obzvlášť rádi vzpomí-
náme. Zažili jsme tehdy hodně legrace. V Retzu jsme si dali v restauraci kávu a my s Pavlem jsme si 
tam koupili fotoaparát. Tím pádem jsme celý náš výlet mohli zdokumentovat. Před městem Retz 
byl velký větrný mlýn, kde jsme se vyfotili. Cestou jsme uviděli vylepený inzerát na práci v kera-
mické dílně. Alenu inzerát velmi zaujal, tak jsme keramickou dílnu navštívili. 
Já jsem se ujala místa překladatelky a lámanou němčinou jsem začala vysvětlovat, že má kama-
rádka zájem o práci v jejich keramičce. Dalo mně to práci vydolovat ze sebe kloudnou větu a až 
jsem to vykoktala, tak mě paní upozornila, že mohu klidně mluvit česky, že rozumí. Práci tam 
momentálně neměli, tak jsme se zasmáli a pokračovali zpět na nocleh k tetě do Havraníků. Tetičku 
jsme nazvali jménem ER-U-EM, protože měla ráda rum, který jsme jí přivezli. Cestou z Retzu jsme 
ještě stihli pivo v Hnánicích a ve veselé náladě se vraceli do Havraníků. 
V  roce 1996 jsme se s  Majkou domluvily, že dárkem k  našim padesátinám bude týdenní pobyt 
v Praze. Ubytování v hotelu nám zařídil známý, Romain, a program jsme si vymyslely samy. Cílem 
výletu bylo poznat toho z Prahy co nejvíce.
Na nádraží Florenc nás čekal s autem Romainův kamarád Petr a odvezl nás na ubytování. V plánu 
bylo navštívit i nějaké divadelní představení a to se nám podařilo v divadle Ungelt. Viděly jsme 
představení Marlen Dittrich, v hlavní roli se Světlanou Nálepkovou, a moc se nám to líbilo. Divadlo 
je tak malé, že jsme měly hlavní představitelku na dosah ruky.
Navštívily jsme taky vysílání rádia Frekvence 1, kde v té době dělala pořad Lucie Výborná. Jmeno-
val se Kavárna. Vysílání v rádiu se tehdy mohli zúčastnit i diváci. Lucie už čekala na své posluchače 
před budovou rádia, které tenkrát sídlilo v  Praze na  Smíchově. K  tomuto vysílání byli pozváni 
i hosté, jimiž byli dva mladí lidé, kteří hovořili o Tibetu a o mandalách (magickém kruhu) v tibet-
ském životě. Druhým hostem byl Joska Nežerka vyprávějící o svých zážitcích z Himalájí. Vysílání byl 
přítomen i rozhlasový reportér Standa Berkovec. Bylo nás tam asi patnáct posluchačů a vysílání 
trvalo tři hodiny. Poslouchali jsme s  velikým zaujetím zážitky hostů. Nabídli nám dobrou kávu, 
zákusky a chlebíčky. 
Bylo to někdy v  devadesátých létech, kdy jsme se rozhodli se Staškovými prožít léčebný pobyt 
v  Luhačovicích. Po  konzultaci s  lékařem nám byly naordinovány procedury, které jsme denně 
absolvovali. Bylo to velmi příjemné i prospěšné zvláště pak, když jsme se denně při procedurách 
setkávali s hercem Ladislavem Chudíkem nebo se spisovatelkou Evou Kantůrkovou, kteří se tam 
rovněž léčili.
Každý den jsme ještě našlapali několik kilometrů procházkami v okolí Luhačovic. Ať už směrem 
na přehradu nebo k Jezírku lásky, ukrytém v lese. A protože to bylo v čase Dušiček, navštívili jsme 
i tamní hřbitov. Výborné bylo stravování ve Společenském domě, ale i návštěvy cukráren a viná-
ren… (Pokračování)

Marie Tomanová
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V minulém měsíci oslavili zlatou svatbu manželé Ludmila a Oldřich Zámečníkovi z Buchlovic. 
K jejich společnému významnému životnímu jubileu jim přišli popřát všechno nejlepší místosta-
rosta Bořek Žižlavský a matrikářka Bc. Barbora Zapletalová. Ke gratulaci se připojují i členové 
redakční rady Buchlovského zpravodaje.
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JUBILANTI V LEDNU 2015

JUBILANTI V ÚNORU 2015

75 let Bilíková Anna
Vlachynská Zdenka (Domov pro seniory Buchlovice)

80 let Mášová Marta
Ing. Škodík Vojtěch, CSc.

85 let Kozumplíková Marie
Antonín Večeřa

90 let Mgr. Omelková Zdenka (Domov pro seniory Buchlovice)
Bašusová Marta (Domov pro seniory Buchlovice)

75 let Koryčánek František
Hrušková Marie

85 let Chovancová Anna (Domov pro seniory Buchlovice)

Pálí vás žáha? 
Mnoho lidí trápí neustálé pálení žáhy. Podám vám recept, který pomohl mně.
Před čtyřiceti lety jsem velice trpěl pálením žáhy, občas mně bylo na zvracení. Užíval jsem pří-
pravky Gastrogel aj. Tehdy jsem se náhodou setkal se starým pánem, ten před svým důchodem 
pracoval ve firmě, která se zabývala kontrolou léčiv.
Tento starý pán mně poradil jednoduchý a laciný recept proti pálení, který doposud občas užívám. 
Nic nestojí, chce to jen trochu práce a ušetříte za lék v lékárně.
Vyvařte vaječné skořápky aspoň 20 minut a skořápky pak řádně vysušte. Vysušené skořápky pomelte 
třeba v kávomlýnku. Pak stačí  když pálí žáha, užít malou čajovou lžičku namletých skořápek.
Budu rád když se ozvou čtenáři zpravodaje, jak jim tento recept pomohl.

Václav Rajskup st.



Obrázky se vracíme k druhému dílu článku Z historie fotbalu v Buchlovicích na str. 27–29. Na prvním 
vidíte odznaky TJ Buchlovice ze sbírky Stanislava Buchtíka a na druhé v nedávné době zrekonstruované 
fotbalové kabiny na hřišti v Loučkách.  (foto Pavel Ondrůšek)
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Letecký pohled na Komínek, Břesteckou skálu a lesnaté centrum Chřibů od východu (foto Albert Orlita)


